
מכון אהבת אמת - המרכז להעמקת ערכי אהבת הזולת
ע"ש ר' צבי יהודה דומוביץ ז"ל - רח' אבן עזרא 2 ירושלים 9242402
paypal: ahavemet@012.net.il :טל: 02-5671812 פקס: 077-7671812 דוא"ל

ליקוט ועריכה: יצחק בן אהרן
כל הזכויות שמורות למכון אהבת אמת
אסור להעתיק, לצלם ולהדפיס בלי רשות בכתב

שבת קודש י אייר תשע"ז: הדלקת נרות: ירושלים 6:47 תל-אביב: 7:02 חיפה: 6:54 מוצאי שבת: ירושלים: 8:02 תל-אביב: 8:05 חיפה: 8:06 ר"ת: 8:39

להסתפק במה שחננו הבורא ולא לרדוף אחרי המותרות !
נלמד מהפסוק "אשר יצוד ציד חיה או עוף אשר יאכל" (פרק יז-יג)

ודרשו חז"ל (חולין פד.) אין לי אלא אשר יצוד, ניצודין ועומדין מאליהם כגון אווזין ותרנגולים מנין? 
תלמוד לומר ציד מכל מקום. אם כן מה ת"ל אשר יצוד, למדה תורה דרך ארץ שלא יאכל אדם בשר אלא 
בהזמנה הזאת. ופירש רש"י: "כאילו הוא צד שאינו מזומנת לו, כלומר לא יאכל בשר תמיד שלא יעני". 
ובספר עבד המלך כתב בשם החפץ חיים ללמוד מכאן קל וחומר: ומה בשר שמחזק כוחותיו של האדם, בכל 
זאת צריך לדקדק שלא להרבות בו, על אחת כמה וכמה צריך להזהר שלא להוציא מעותיו לשאר דברים 
שאינם הכרחיים ובפרט בדברים שאינם רק לכבוד מדומה, ובעוונותינו הרבים זהו דבר המכלה את העולם !

"ההסתפקות היא מן המדות התרומיות" - כותב רבינו אברהם בן הרמב"ם ז"ל (בספרו "המספיק 
לעובדי ה') - "ופירושה שיהא האדם שמח בחלקו מקניניו העולם הזה, ואל יהא בהול ולהוט 

להוסיף עליהם".

ובהמשך מוסיף הראב"ם: ודע כי אי ההסתפקות היא הסיבה היותר חזקה להכשלות האדם בעבירות 
חמורות והזנחתו את מרבית המצוות הגדולות. כי מי שמטפח תקוות גדולות בעניני העוה"ז, לא ישיג 
עפ"י רוב את תאוותו ולא יצליח ברדיפתו אחרי מה שנבצר ממנו, כמו שאמר שלמה (קהלת ה-ט) 
"אוהב כסף לא ישבע כסף" ומתוך כך מוציא רוב עתותיו לבטלה בהתאמצותו להשיג את התקוות ההן.

והבזבוז  המיותרות  ההוצאות  בגנות  זצ"ל  הגרא"מ שך  הובא מכתבו של  "למה תתראו"  בספר 
שנהגו אצלנו בשנים האחרונות, ואלו דבריו: "הנה זה מזמן שחשבתי ובטח שהרבה חשבו כמותי 
בגנות הדבר הרע שנשתרש בשנים האחרונות בבזבוז הוצאות יתירות, בכל מיני שמחות, כמו חתונות 
ו"תנאים", ועם הגיע הבן לגיל שלוש עשרה. אם כי כל אלו שמחות של מצוה, אבל אין כל אלו 
מחייבים את האדם להוצאות מרובות יותר ממה שיגיע ידו, ובפרט להכנס על ידי כל אלו בחובות 

עצומים אשר תוצאותיהן מי ישורנו, כידוע לכולנו את כל הסבל מה שנגרם על ידי זה"...

והמשגיח הגה"צ רבי יחזקאל לוינשטיין זצ"ל כתב (שם) את הדברים הבאים: "בהגיענו לדון על 
ענין זה (ההוצאות המופרזות), מה חשוב ונחוץ הוא לעורר בכלל על השאיפה לחיי לוקסוס ומותרות 
בשטחים שונים של חיינו. הרוחות הזרות המנשבות בחוץ. בדבר זה מצאו להם מקום כניסה גם 
אצלנו. אין אדם יודע ומרגיש עד היכן הדברים מגיעים אם הוא נמשך אחר חמדת העולם הזה 

ותאוותיו. וראוי לאחוז בדרכי התורה הנעימים שהם הסיפוק וההסתפקות".

בספר "לשמש שם אהל" (ח"ב) מובאים דבריו של הגאון רבי משה שמואל שפירא זצ"ל בנושא זה 
שאמר בין היתר: "חדרה לבתינו רדיפת הפאר והמותרות. איננו מתנגדים לעצם המושג פאר, למרות 
שגם בזה יש לקבוע מסמרות עד כמה ובאיזה צורה, אבל א"א לעמוד מנגד כשה"פאר" נהפך 
ל"אליל" ורודפים אחריו גם כאלו שאין ידם משגת. בהרבה מקרים השתלשלות הדברים גורמת 
להעמיס על אנשי-תורה חובות כספיים גדולים, ומי יודע כמה "'רבי עקיבא איגרים" כבר נקברו 

מתחת לעיי המפולת של רהיטי לוקסוס"...

ומסיים הרב שפירא: "בת ישראל כשירה! אם נפלה בחלקך הזכות להנשא לת"ח ולהוקיר תורתו, 
דעי שהשטיח סופו לעפר, ותמיד תהיה בת עשירים בעלת אמצעים ללא גבול שתקדים אותך בסולם 

התפאורה. כל המותרות שמכניסים לבית נהפכים לרועץ".
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  שלא לגנוב ממון חברו [וכולל 
איסור גניבת דעת] !

יט- (פרק  תגנובו"  "לא  נלמד מהפסוק: 
יא)

תגנוב  לא  אבל  ממון.  לגונב  אזהרה  רש"י:  וכתב 
שבעשרת הדברות אזהרה לגונב נפשות".

מדוע אמרה תורה "לא תגנובו" בלשון רבים ואל 
בלשון יחיד כפי שנאמר "לא תגנוב" בעשרת הדברות?!

מבאר ה'כלי יקר' משום שבא לרבות אף את הקונה 
מן הגנב שגם הוא יחשב לגנב, משום שבכך מסייע 

הוא לגנב ומחזק ידו.

ה"א):  גניבה  מהלכות  (פ"ה  הרמב"ם  שפסק  וכפי 
הוא,  גדול  ועוון  שגנב  הגנב החפץ  מן  לקנות  אסור 
שהרי מחזיק ידי עוברי עבירה וגורם לו לגנוב גניבות 

אחרות שאם לא ימצא לוקח אינו גונב.

חסרון נוסף יש בקונה מן הגנב כמו שכתב המאירי 
הגנב  עם  "החולק  כי  פ"ד)  מ"א  התשובה  (בחיבור 
כי  התשובה,  את  המעכבים  הדברים  מן  אחד  הוא 
הוא לא ירגיש לשוב מזה אחר שאינו גוף המקרה, 
כי  בדמים...  הדבר  שלוקח  אלא  גונב  שאינו  מצד 
גניבה מצד שלוקח בזול  הלוקח מהגנב טועם טעם 
מעט  ההיא  החמדה  אחר  וימשך  ממנו,  שלוקח  מה 
מעט... וכשישתקע בענין זה ישתקע במדת החמדה עד 

שיגנוב הוא בעצמו".

נוכל  נוסף מדוע "לא תגנובו" בלשון רבים,  טעם 
ללמוד עפ"י דברי התוספתא (ב"ק פז): "שבעה גנבים 
ולשון  הבריות"...  דעת  גונב   - שבכולם  הראשון  הן, 
הפסוק רומז על כך [שנאמר בלשון רבים]. מלבד זאת 
מדברי  הנלמדים  "גניבה"  של  רבים  אופנים  ישנם 
חז"ל ומגדולי המוסר, אשר לא מצינו כן בגונב נפש.

וכגון: הלוה ואינו משלם. המעכב תשלום שכר שכיר. 
המשאיר דלת פתוחה בחורף. שכיר יום המחליש גופו 
הגונב דרך שחוק או  בסיגופים או בעבודה בלילה. 
להקניט. שואל שלא מדעת. המשאיל חפץ  על מנת 
כבוד  מונע  מחברו.  שינה  מונע  תור.  עקיפת  שאול. 
שנועד לחברו. אינו משיב שלום. הנהנה מהעוה"ז בלי 

ברכה. ועוד.

נצטווינו שלא לכבוש ממון חברו ולא לקחת ממון זולתו !
נלמד מהפסוק: "לא תעשוק את רעך ולא תגזול" (פרק יט-יג)

וכתב החינוך (מצוה רכח) "ואף על פי שהעושק והגזילה והגניבה ענין אחד הוא, כוונת שלושתן שלא יקח 
האדם ממון מזולתו משום צד. פרטן הכתוב כולן והזהיר בכל אחד בפני עצמו. וכעין מה שאמרו בב"מ (דף 

קיא) רבא אמר זהו עושק זהו גזל, ולמה חילקן הכתב כדי  לעבור עליו בשני לאוין.

(לפני  זצ"ל ממעשה שהיה  "גזילת תור" הזדמנה לפתחו של הגרי"ש אלישיב  שאלה מענינת בנושא 
ארבעים שנה): 

יהודי עמד זמן רב בתור להתקבל אצל הגרי"ש אלישיב, אך לצערו הסתיימה שעת קבלת קהל טרם 
נכנס, הוא התאונן בפני הרבנית על חשיבות השאלה וכי רצונו להכנס. השיבה לו: "מחר אתה תכנס 

ראשון"! למחרת הוא הגיע אחרון ונכנס ראשון...

כמובן שהממתינים כעסו מאד על כך שעקף את תורם. והעירו לו שעבר על איסור גזל. ואפילו אם 
כך החליטה הרבנית שהוא ראוי להכנס ראשון, אך ההתנהגות מצידו שלא כדין. והתפתח דיון בגדר 

האיסור של עקיפת תור וכו'

ביקשו מאחד הנכדים להכנס ולשאול את הגרי"ש האם החלטה ושיקול דעת של אתמול מתירים 
עקיפת תור? הוא שאל והגרי"ש ענה: "כאן מותר ובבני ברק אסור"!...

לפליאתו, הסביר הגרי"ש: בבני ברק, היינו הגאון רבי ניסים קרליץ שליט"א, הוא משעובד לציבור כרב 
וכמקבל משכורת כל-שהיא מטעם העיריה, לכן הוא חייב לתושבי העיר. וא"כ, אם יקבל שלא לפי התור 
יש בזה בעיה ממונית. אבל אני לא משועבד כלל לציבור, וקבלת הקהל רק מצד חסד בלבד ולא חיוב 

ממוני, לכן שיקולי הרבנית יכולים לשנות את התור....



שלא להכשיל את חברו בעבירה 
או בעצה שאינה הוגנת !

נלמד מהפסוק: "ולפני עור לא תתן מכשול" 
(פרק יט-יד)

ודרשו חז"ל בתורת כהנים: מהו לפני עור - לפני סומא בדבר, 
היה נוטל ממך עצה, אל תתן לו עצה שאינה הוגנת לו, אל תאמר 
הרמב"ם  וכתב  וכו'.  ליסטים  שיקפחוהו  כדי  צא בהשכמה  לו 
(פי"א מרוצח הי"ד): "וכן כל המכשיל עור בדבר והשיאו עצה 
שאינה הוגנת, או שחיזק ידי עוברי עבירה שהוא עור ואינו רואה 

דרך האמת מפני תאוות לבו הרי זה עובר בלא תעשה".

"ולפני עור לא תתן מכשול" - "הוזהרנו בזה" - כותב רבינו 
יונה ז"ל (בשערי תשובה שער ג' נב,נג,נד) - "שלא להורות את בני 
ישראל אשר לא כדת ושלא כהלכה... עוד הוזהרנו מן המקרא 
הזה להשיא עצה הוגנת לאשר יועץ מבני עמנו, ולא להכשילו 
בעצה נבערה, ולא ייעץ את חברו לפי דרכו. וחייב אדם לחשוב 

מחשבות להעלות עצות הגונות ומתוקנות לחברו..."

כיצד  לדעת  צריך  הלכה,  בעניני  ממכשול  להמנע  כדי 
לשאול את הרב וכיצד להבין את תשובתו. שכן כבר אירעו 
והתשובה  השאלה,  ניסוח  שצורת  מקרים  מספר  בעבר 
שבאה בעקבותיה, גרמו לאי הבנה (משום שהרב ענה בדיוק 

בהתאם לנוסח ששאלוהו).

שליט"א:  יברוב  נחום  רבי  הרה"ג  הביא  לכך  דוגמא 
התפרסם פעם בשם הגרי"ש אלישיב זצ"ל ש"אונן" שיש לו 

עסק מסחרי, יכול להקנות לאחר, אפילו אחרי שנעשה אונן 
[וזאת למרות שכתבו הפוסקים שאבל ואונן אסורים במשא 
ומתן, וכשם שאסור לאונן למכור סחורתו אף ע"י אחרים, 
כך אסור לו להקנות כל העסק לאדם אחר, כי גם ההקנאה 

הזו נכללת באיסור].

מה  נכון  האם  הגרי"ש,  את  לשאול  יברוב  הרב  פנה 
"כן, הוא לא  והשיב:  יכול למכור?  שפורסם בשמו שאונן 
קטן". ודבריו היו תמוהים שהרי מפורש בפוסקים שאסור 

למכור, כאמור.

הטעות:  נתבררה  הגרי"ש,  את  שוב  ושאל  שחזר  לאחר 
הנוסח ששאלו את הגרי"ש היה: האם הקנין שעושה בשעת 
הרי  השיב:  כך  ועל  ממצוות?  פטור  שהרי  חל,  אנינותו 
הוא לא קטן שאין לו דעת, ולכן חל הקנין (והסיקו מזה 
שהתיר להקנות (אבל ודאי שלכתחילה אסור להקנות משום 

האנינות.

להוכיח את חברו מתוך אהבה ובאופן שלא יתבייש !
חטא"  עליו  ולא תשא  עמיתך  את  תוכיח  "הוכח  מהפסוק:  נלמד 

(פרק יט-יז)
וכתב רש"י: לא תלבין את פניו ברבים. ואמרו חז"ל בגמרא: יכול יוכיחנו אפילו 

כשמשתנים פניו מפני הבושה, תלמוד לומר "ולא תשא עליו חטא" (ערכין טז:)

בשיחה שנשא רבינו הגרא"מ שך זצ"ל (בפני מנהלים ומחנכים) אמר: כל מרביץ 
תורה ומחנך בישראל מחוייב תמיד לפשפש במעשיו, לבדוק עצמו ולברר תמיד 
האם אין בהתנהגותו פגמים וחסרונות. כי לא יתכן שאדם יזרז לאחרים בדבר 

שהוא עצמו מזלזל בו.

דברים כנים, היוצאים מן הלב, נכנסין ללב השומע. אך אם המשפיע עצמו 
יעשו רושם... כדי  לקוי בדבר זה שעורר אודותיו, אין בכלל מציאות שדבריו 
שהרב, או המחנך, יהיה מסוגל להקנות לתלמידים דברי תורה ואורחות חיים, 
עליו לדאוג תחילה לקנותם "בינו לבין עצמו", ורק בעקבות כך תקלט השפעתו 
בלבות התלמידים ותיראה הפעולה במתפעל. אך ללא עבודה עצמית של המחנך, 

יראוהו התלמידים מדבר אחד בפה ואחד בלב וינהגו כמותו.

כל  קודם   - עמיתך"  תוכיח את  "הוכיח  בפרשתינו:  בפסוק  זאת  לרמז  ניתן 
"הוכח" - את עצמך. ורק אז "תוכיח את עמיתך".. וכן נוכל לרמוז בפסוק: נחפשה 
דרכינו ונחקורה ונשובה אל ה' - אם רוצים להוכיח ולהשיב את הציבור לה', 

עלינו תחילה לקיים "נחפשה דרכינו"...



חג הפסח עודנו אחר כתלנו.

'ורוממתנו   - מוסף  בתפילת   - אמרנו  החג  מימי  יום  בכל 
מכל הלשונות'. מדוע לא קבעו אנשי כנסת הגדולה לומר 'מכל 
העמים'? בדיוק כשם שפתחנו ב'אתה בחרתנו מכל העמים'? מה 

זה 'מכל הלשונות'?!

* * *

כולנו מכירים את המושג ששמו של האדם מעיד על מהותו - 
במקביל טמונה המהות גם בשפת האדם! אך בשונה משֵם אותו 
חולק כל אדם באופן פרטי, את השפה חולקים יחדיו קבוצה של 
אנשים. כאשר קבעו לנו חז"ל לומר 'ורוממתנו מכל הלשונות' הם 
אומרים לנו שהשפה שלנו - לשון הקודש - מעידה על רוממותנו 

מכל העמים שמשתמשים בשפות אחרות!

לכל שפה בעולם יש שֵם, אך מה שֵם השפה שלנו? שימו 
לב: 'לשון הקודש'. השם של השפה מעיד על מהותה: קדושה! 
ואנו, עם ישראל, קשורים בפנימיותנו לקדושת הלשון הזו. זה 
עומק שפת  להבין את  ללמוד  בפנינו אתגר  לכשעצמו מציב 

הקודש.

* * *

לאחר שמעמדו המרומם של לשון-הקודש ברור לנו, נוכל לגשת 
לעניין.

בשונה  במילים  יומיומי  שימוש  על  נעיר  לא  הבאות  בשורות 
ממקורן בלשון-הקודש. לדוגמא: שימוש ב'כאן' במקום ב'פה' או 

'הֵנָה'.

בשורות הבאות גם לא נעיר על שימוש במילים זרות לחלוטין 
שהשתרשו בלשון-הקודש.

בשורות הבאות נתריע על משהו הרבה יותר חשוב!

הבסיסיים  המאפיינים  אחד  אחרות,  רבות  משפות  בשונה 
של לשון-הקודש הוא השימוש בלשון 'זכר ו'נקבה'. נכון הכלל 
מילים  של  מצומצמת  קבוצה  וישנה  תמיד,  תקף  לא  הזה 
שנהגות בשתי הצורות. שבת-קודש לדוגמא. מצד אחד: "אוֹת 
רָכֶיךָ"  דְתּוֹ מֵעֲשֹוֹת דְּ הִיא לְעֹלָם" (שמות לא, יז) ומצד שני "וְכִבַּ

(ישעי' נח, יג). ובתפילה: "וינוחו בו" - "וינוחו בה".

לשמוע,  ותתפלאו   - בלשון  ברורה  הפרדה  ישנה  ככלל  אך 
במידה מסוימת זה חלק בלתי נפרד של אִפיוּן קדושת הלשון!

* * *

יום  ומתקרב בכל  במקביל לתהליך של העולם, שהולך 
הולך  כך  העולם,  ותיקון  ישראל  גאולת  של  לשלב  ויום 

צד הטומאה ומשתדל להתחזק רח"ל. עד שהעולם לא יתוקן 
במלכות שקי, לא יתבטל כח הטומאה - כדי להותיר בעולם 
את האפשרות לבחור בין רע לטוב. מדובר בתהליכים שמימיים 
שאין לנו עסק בהם, אך מה שנוגע לנו זה להתבונן בהשלכות 
של התהליך עלינו: הטומאה מתגברת ומנסה לכבוש כל חלקה 

טובה!

לנקודת המאמר: כחלק מתהליך התגברות  וכעת אנו מגיעים 
הסטרא אחרא, התעוררה מגמה מתירנית לביטול הבידול בשפה 
מאופיינת  הקודש  לשון  כאמור,  נקבה.  ללשון  זכר  לשון  בין 

בהפרדה מוחלטת בין שתי צורות הלשון.

ל'היא'  'הוא'  בין  הבדל  קיים  אחרות  בשפות  גם  אמנם, 
(באנגלית: HE – SHE. בספרדית: EL -  ELLA). והנה לאחרונה 
צורות  לחדול מלהשתמש בשתי  הודרכו סטודנטים באנגליה 
לשון, אלא לאחדן לצורת שימוש אחת. אין טעם לחזור פה 
קיימת,  המגמה  אך  זו,  מגמה  של  המתירניים  הנימוקים  על 
והיא פסולה לחלוטין. לשון הקודש מחייב פירוד בין המינים 
וכל אחד צריך לשמור על מקומו ואין שום מקום לנטרל את 

זה ולעשות תערובת.

יהיה מי שיטען: שיגידו כך, שיגידו הפוך, מה לי הכא מה לי 
התם. אך זו גישה מוטעית. השפה מגדירה את העם שמשתמש בה, 
ולא בכדי הם רוצים לשנות את השפה. הקומוניסטים בסין כבר 
ביטלו את השימוש בשתי צורות הלשון, וכעת הולכים המתירנים 

בבריטניה בעקבותיהם.

מיליון  פי  היא  עלינו  אנגליה  של  ההשפעה  ברור:  שיהיה 
מאשר השפעת הסינים עלינו. אנגלית משמשת כיום כשפה הכי 
שימושית בעולם, כולל רבבות שמשתמשים בה בארץ ישראל 
כשפה עיקרית. התדרדרות השפה האנגלית עשויה להשפיע גם 

עלינו!

הבה נקווה שהרבה לפני שההשפעות ההרסניות יספיקו לחדור 
אלינו, כבר נזכה לביאת משיח צדקנו ולאור חדש על ציון תאיר! 
עד אז נשתדל בכל כוחנו לשמור על הרוממות שלנו  ורוממתנו 

מכל הלשונות!

* * *
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